
SPOLKOVÝ HLÁSNIK

OZNAMY

ROČNÍK VI.                                                                        č.4 (298)                                                                    Pripravil: MIROSLAV BARANEK

História Gymnázia v Turzovke

História školy sa začala písať už 
v roku 1936, kedy sa začalo s príprav-
nými prácami pre výstavbu novej bu-
dovy Štátnej meštianskej školy v Tur-
zovke (dnešného Gymnázia). Výučba 
dovtedy prebiehala v niekoľkých bu-
dovách – v  štátnej ľudovej škole za 
kostolom, v  bývalej cirkevnej škole 
pri kostole, ba dokonca i v  priesto-
roch bývalého panského pivovaru. 
Myšlienkou výstavby novej meštian-
skej školy sa obec zaoberala už od 
roku 1923, avšak trvalo ďalších 13 ro-
kov, kým sa projekt začal realizovať.

Referát ministerstva školstva a ná-
rodnej osvety v Bratislave 15. apríla 
1936 schválil projekt výstavby štátnej 
meštianskej školy s rozpočtovými 
nákladmi 1,9 milióna Kč. Vedenie 
obce Turzovka podalo na Krajinský 
úrad v  Bratislave žiadosť o udelenie 
subvencie (podpory) na stavbu školy 
a čakalo, že Ministerstvo školstva a 
národnej osvety udelí štátnu subven-
ciu vo výške 800 000 Kč. Obec nema-
la dostatok finančných prostriedkov 
a bola nútená vyzdvihnúť si pôžičku. 
Obecné zastupiteľstvo 3. marca 1936 
požiadalo krajinský úrad o prevzatie 
záruky za pôžičku, ktorú si chceli vy-
zdvihnúť v Zemskej banke, vo filiálke 
v Bratislave. Krajinský úrad mal pre-
vziať 90 percent záruky za pôžičku. 
Obec si v druhej polovici roka 1936 
vyzdvihla pôžičku vo výške 830 
000 Kč so 4,5-percentným úrokom a 
splatnosťou na 30 rokov.

Obec Turzovka odkúpila pozemky 
na výstavbu školy po 11 Kč za m2 od 
Márie Holkovej, Rozálie Vrlíkovej 
a  spol., Maxa Hoffmanna, Mórica 
Hoffmanna a  Jozefa Tkáčika a  spol. 
o výmere 6 771,5 m2. Obec ešte v roku 
1938 kúpila od Antona Cisárika po-
zemok, aby sa mohla vybudovať cesta 
medzi budovou meštianskej školy 
a pílou Antona a Ladislava Cisárika. 

S  výstavbou školy sa začalo v 
roku 1937. Stavebníkom bola obec 
Turzovka. Projektantom stavby bol 
Ing. František Bednárik zo Žiliny, 
stavebné práce vykonal architekt Jaro-
slav Čermák z Místku, stavebný dozor 
mal Maximilián Politzer a v stavebnej 
komisii boli Pavol Súčik, Jozef Cisárik, 
František Michalisko, Ján Menkyňa, 
Ondrej Chrobák, Pavol Mucha, Gre-
gor Chromík a MUDr. Adolf Staneček. 
Veľkú zásluhu na výstavbe školy mal 
jej prvý riaditeľ Ján Bábik a turzovský 
rodák JUDr. Ján Sekáč, ktorý pôsobil 
ako krajinský viceprezident v rokoch 

1931 – 1937. Zaiste aj vďaka nemu štát 
poskytol podporu vo výške 800  000 
korún.

Práce na výstavbe školy prebiehali 
v rokoch 1937 – 1940. Z roku 1939 sa 
nám zachovali podrobné správy, ktoré 
dokumentujú priebeh výstavby. Jedná 
sa predovšetkým o správy stavebného 
dozoru (Stavebnej správy novostavby 
štátom subvencovanej meštianskej ško-
ly v Turzovke) a Obvodnej (Újazdnej) 
školskej rady v Turzovke adresované 
Krajinskému úradu v Bratislave.

Stavebná správa informovala 16. 
januára 1939 Krajinský úrad v Brati-
slave o postupe remeselníckych prác 
na predmetnej novostavbe. Uvádza 
sa, že „stolárska firma práve prevádza 
montáž vonkajších vchodových dverí. 
Sklenárska firma pokračuje v zasklie-
vaní okien, čo dokončí do 21. januára. 
Ostatné remeselnícke a  inštalatérske 
práce budú pokračovať, až keď bude 
teplejšie počasie, lebo budova nie je 
vykurovaná. Taktiež je nutné vyriešiť 
úpravu oplotenia dvora a príjazdných 
ciest so stavebníkom.“

V apríli 1939 sa po zimnej prestávke 
opäť pokračovalo s  remeselníckymi 
prácami na novostavbe. Začiatkom 
júna boli dokončené elektroinšta-
latérske práce firmou D. Orován, 
elektrozávod v Žiline.

Obvodná školská rada v Turzovke, 
zastúpená predsedom – farárom Ka-

rolom Točíkom a  riaditeľom Štátnej 
meštianskej školy Jánom Bábikom, 
poslala Krajinskému úradu 6. júna 
1939 list, v  ktorom prosí, „aby ako 
štátny stavebný dozor upozornil obec 
Turzovku, aby započala s dokončova-
ním jednotlivých remeselníckych prác, 
aby novostavba mohla byť konečne 
odovzdaná svojmu účelu i  keď úplne 
nedokončená 1. septembra 1939“.

Dňa 30. júna 1939 bola na notár-
stve v Turzovke spísaná zápisnica vo 
veci dokončenia stavebných prác na 
novostavbe Štátnej meštianskej školy 
v Turzovke. Prítomní boli Ing. Vladi-
mír Pokorný, hlavný technický komisár 
krajinského úradu, za obec Turzovku 
Jozef Marec, námestník starostu, 
a  Alex Rajman, vedúci notár, ďalej 
Max Politzer, stavebný dozorca obce, za 
obvodnú (újazdnú) meštiansku školu 
Ján Babík, riaditeľ meštianskej školy, 
a  architekt Jaroslav Čermák, staviteľ 
z Místku. Prítomnými bola prevedená 
prehliadka novostavby Štátnej meštian-
skej školy, pričom bolo zistené, že práce 
sú v celku dokončené, až na nasledu-
júce práce. Staviteľská firma architekt 
Čermák má previesť parketárske práce, 
nápisy, vonkajšie úpravy dvora a oplo-
tenia a dokončiť hospodársku budovu. 
Stolárska firma Rudolf Virec má dodať 
do školskej budovy niekoľko okenných 
krídiel, troje dverí a mosadzné kovanie. 
V  byte riaditeľa má dodať drevené 

schody, všetky dvere a niektoré okenné 
krídla. Inštalatérska firma Sochorek 
má v školskej budove natrieť a osadiť 
všetky radiátory ústredného kúrenia 
a  dodať zariaďovacie predmety pre 
umývadlá. Sklenárska firma Švihálek 
a Garbar má zaskliť hlavné portálové 
dvere  a dokončiť zasklenie niekoľkých 
okenných krídiel v triedach. Firma Hu-
lita má dokončiť nátery okien a previesť 
maľovanie telocvične.

V dôsledku finančných ťažkostí obce 
sa práce na novostavbe prevádzali veľ-
mi obmedzene. Podľa výkazu nákladov 
bolo potrebné k dokončeniu všetkých 
prác 537 494 Ks. Vzhľadom na nedo-
statok finančných prostriedkov žiadala 
obec, aby vonkajšie úpravy, t.j. letné 
cvičisko, dvor a chodníky boli dokon-
čené neskoršie. Napokon bola výno-
som Ministerstva školstva a národnej 
osvety Slovenskej krajiny v Bratislave 
z  15. júla 1939 schválená posledná 
subvencia vo výške 100 000 Ks.

Predpokladalo sa, že stavba by mohla 
byť behom jedného mesiaca odovzdaná 
svojmu účelu, aby sa zaistilo zahájenie 
vyučovania začiatkom školského roka. 
Avšak zo správy stavebného dozoru 
z 19. augusta 1939 sa dozvedáme na-
sledovné: „Z vyzvaných podnikateľov 
dokončili svoje práce firma sklenárska, 
stolárska a  maliarska a  to v  budove 
školskej. Firma inštalatérska a staviteľ-
ská svoje práce nezapočali, lebo nemali 

vopred deponované svoje čiastky. Toho 
času na predmetnej budove neni možno 
s prácami pokračovať, lebo obec bola 
povinná budovu dať k dispozícii pre 
ubytovanie vojska, na prechodný čas. 
Budova bola daná k  dispozícii pre 
ubytovanie 5. augusta 1939. Násled-
kom týchto nepredvídaných okolností 
nemôže byť budova odovzdaná svoj-
mu účelu 1. septembra 1939.“

     Riaditeľ školy Ján Bábik napísal 
2. októbra 1939 Krajinskému úradu 
v Bratislave nasledovný list. „Újazdná 
školská rada v  Turzovke ako i  riadi-
teľstvo školy uctive Vás prosí, aby ste 
zasiahol účinne do ďalšej dostavby 
meštianskej školy v  Turzovke. Firma 
arch. Čermák ako sa zdá nemá chuti 
dostaviť tunajšiu meštiansku školu. 
Obec Turzovka nemôže sa dohodnúť 
s  menovanou firmou. Riaditeľstvo 
školy preto snažne prosí p. ing., aby 
v tejto veci urobil okamžitý poriadok. 
Dodávka parket firmou Čermák nech 
sa okamžite zruší a  dá sa palubová 
podlaha, ktorá bude môcť skoršie byť 
prevedená za dnešných pomerov, než 
parkety. Parkety by sa dali len do telo-
cvične. Práce na meštianskej škole do-
posiaľ sú úplne zastavené. Meštianska 
škola má teraz 10 tried, pre ktoré má 
len 5 učební a to úplne nevyhovujúcich. 
Je nemysliteľné, aby ešte tento rok sa 
nezačalo s vyučovaním v novej budove, 
ktorá leží ľadom. Újazdná školská rada 
sa postarala o  vnútorné zariadenie, 
ktoré je úplne hotové. Zároveň újazdná 
školská rada snažne prosí p. ing., aby sa 
dostavila i riaditeľská vilka, nakoľko te-
rajší riaditeľ musí mať vo svojej kuchyni 
riaditeľňu ako i sborovňu. V mieste niet 
žiadnych bytov.“

Napriek rozličným peripetiám 
sa stavbu Štátnej meštianskej školy 
v  Turzovke (dnešného Gymnázia) 
podarilo dokončiť v roku 1940, kedy 
sa začalo aj s výučbou. Celkový náklad 
na jej výstavbu predstavoval sumu 
2 400 000 korún.

V roku 1938 bola škola premeno-
vaná na Obvodnú štátnu meštiansku 
školu v Turzovke. V súvislosti s celko-
vým politickým vývojom na Slovensku 
mala byť v novembri 1938 na základe 
uznesenia obecného zastupiteľstva 
škola premenovaná na Štátnu obvod-
nú meštiansku školu Andreja Hlinku 
v  Turzovke. Do jej obvodu patrili aj 
obce Dlhé Pole, Olešná, Podvysoká, 
Zákopčie, Vysoká nad Kysucou a 
Makov.

(Pokračovanie nabudúce)

Medzi najdôležitejšie vzdelávacie inštitúcie v meste Turzovka patrí Gymnázium. Aj vďaka jeho existencii sa Turzovka 
mohla v roku 1968 stať mestom. Táto inštitúcia poskytuje kvalitné vzdelávanie už od roku 1940 a pripravila niekoľko 
úspešných generácií absolventov, ktorí našli široké uplatnenie na vysokých školách a na pracovnom trhu.

Výkonný výbor Spolku rokoval 21. apríla 2023 na Mestskom úrade v Turzovke. Za nových 
členov Spolku boli prijatí pán Anton Sabela z  Korne, Miroslav Baranek st., Anton Baranek 
a Karol Baranek z Turzovky. Výkonný výbor sa uzniesol vydať dvojčíslie Informačného bulletinu 

v  júlovom termíne a  zorganizovať zájazd s názvom „Po stopách rodu Esterházy“ na zámok 
v Eisenstadte a hrad Forchtenstein v Rakúsku. Esterházyovci boli majiteľmi bytčianskeho panstva 
a Turzovky v rokoch 1627 – 1868.
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Najstaršiu históriu školy nám 
približujú spomienky Ferdinanda 
Brossmanna, ktorý na nej študoval 
v  rokoch 1942 – 1943. Jeho otca 
v  tom čase preložili služobne na 
železničnú stanicu v  Turzovke do 
funkcie prednostu stanice. Spomína 
najmä na učiteľa Jozefa Vášáryho, 
otca dvoch významných sloven-
ských herečiek Emílie a  Magdalény 
Vášáryovej.

„Turzovská meštianka bola krátko 
po svojom otvorení v roku 1940 naj-
lepšie vybaveným školským zariade-
ním na horných Kysuciach. Slúžila 
pre spádové územie od Makova po 
Rakovú a od Hlavíc po Zákopčie. 
Riaditeľom školy bol v tom čase pán 
Ján Bábik a krátko pred mojim prí-
chodom do tejto školy sa znova vrátil 
na svoje učiteľské miesto po vyrekla-
movaní z vojenskej prezenčnej služ-
by a stiahnutí z východného frontu 
v Rusku, aj mladý učiteľ, pán Jozef 
Vášáry. Bol mojim triednym učite-
ľom v treťom ročníku i v nasledujú-
com jednoročnom učebnom náuko-
behu – kurze. Citlivým pedagogickým 
prístupom a vzdelanosťou mi veľmi 
pomáhal prekonávať ťažkosti, vyplý-
vajúcich z rozdielnych osnov výučby 
pre meštianske školy a pre gymnázia. 
Pochádzal z Banskej Štiavnice, vyu-
čoval slovenčinu, dejepis, zemepis, 
občiansku náuku a telesnú výcho-
vu. Bol hrdý na svoje rodné mesto a 
veľa nám rozprával o jeho histórii, 
slávnych banských a vodných dielach 
v jeho okolí. Na telesnej výchove v nás 
vzbudil záujem o cvičenie na náradí. 
Naučil nás vtedy novú loptovú hru 
– basketbal a veľmi dbal o správny 
poradový výcvik a pochod so spevom. 
Dodnes si pamätám pekné pochodové 
vojenské piesne, ktoré nás naučil. V 
učiteľskom zbore v tom čase pôsobila 
aj pani učiteľka Hermína Vášáryová 
rod. Schmiedová z Hornej Štubne. 
Učila nás nemecký jazyk a nemeckú 
literatúru. Títo dvaja mladí ľudia 
našli v sebe zaľúbenie a pod tlakom 
skutočnosti, že pána Vášáryho povo-
lali na vojenskú službu na východný 
front, rozhodli sa urýchlene uzav-
rieť manželský zväzok. V máji roku 
1942 sa im narodila dcéra Emília 
Vášáryová, jej mamička ju však išla 
porodiť do rodičovského domu. Tak 
sa stalo, že Turzovka prišla o slávnu 
rodáčku, umelkyňu, herečku Emíliu 
Vášáryovú. Istý čas však aj ona rást-
la v Turzovke. Mladá rodina bývala 
v malom učiteľskom byte vo vile v 
priestoroch školy, kde bol aj byt ria-
diteľa. Manželia Vášáryovci odišli 
z Turzovky koncom školského roka 
1943/1944. Pán učiteľ Jozef Vášáry 
potom krátko pôsobil v Detve a jeho 
rodina sa usadila v rodnej Banskej 
Štiavnici.“ Toľko zo spomienok Fer-
dinanda Brossmanna.

Prvý slobodný školský rok 
1945/1946 začínalo 446 žiakov v  9 
triedach s 11 učiteľmi v poškodenej 
budove, so zničeným inventárom 
vrátane učebných pomôcok. Ján Bá-
bik v  posledných mesiacoch vojny 

zachránil pred zničením telocvičňu, 
jej inventár, školský rozhlas, 14 pí-
sacích strojov, zvukový premietací 
filmový aparát i knižnicu.

Výchovno-vyučovací proces sa 
však naplno rozbehol a s ním aj mi-
moškolské aktivity, v  ktorých hral 
prím vzácny človek – učiteľ Vojtech 
Černota. Spolu so svojou manžel-
kou dlhé roky viedol hudobno-spe-
vácky a  tanečný súbor s  úspechmi, 
ktoré neprekonal žiadny iný tur-
zovský umelecký kolektív. Aktívne 
sa venoval aj mladým futbalistom 
a mnohým iným aktivitám.

Rozhodnutím Ministerstva škol-
stva ČSR bola v roku 1953 utvorená 
v  Turzovke Jedenásťročná stred-
ná škola (JSŠ). Umiestnená bola 
v  budove bývalej Meštianskej školy 
súčasne so Základnou deväťročnou 
školou. Riaditeľom JSŠ sa stal Pa-
vol Soviar, zástupcom Mikuláš Ho-
lomaň. Pedagogicky zbor vtedy tvo-
rili: Anna Rimeková (ruský jazyk, 
slovenský jazyk), Ján Rimek (mate-
matika), Valéria Donovalová (slo-
venský jazyk, francúzština), Anna 
Eckhardtová (matematika, fyzika), 
Mária Fundárková (fyzika, matema-
tika), Anna Gyüttmentová (ruský 
jazyk), Ján Gyüttment (matematika, 
fyzika), Eduard Kováčik (slovenský 
jazyk, ruština), Xénia Kováčiková 
(matematika), Daniel Stodola (de-
jepis, zemepis), Stanislav Petrášek 
(dejepis), Peter Malinovský (telesná 
výchova), Malatínsky (biológia, ché-
mia), Serafín Šurina (chémia). Pre-
tože sa utvorila len jedna trieda JSŠ 
s počtom 30 žiakov, väčšina pedagó-
gov učila aj na ZDŠ, ktorá bola v tej 
istej budove. Učilo sa na dve smeny. 
V  roku 1956 prišiel na školu Fran-
tišek Pekár, ktorý vyučoval biológiu, 
astronómiu a psychológiu.

V  roku 1956 mala škola prvých 
31 maturantov s triednou profesor-
kou Oľgou Rimekovou. Maturanti 
si dali urobiť aj tablo, ktoré vyloži-
li do výkladu u  Kachaňáka, a  ktoré 

dodnes visí na chodbe gymnázia.
V  školskom roku 1956/1957 pri-

šli na školu Ladislav Badúšek (de-
jepis, zemepis) a  Mária Kotlárová 
(slovenčina). Nemčinu vyučovali 
Truschková a  Labašková. Mnohí 
žiaci školy aktívne pracovali v  hu-
dobno-speváckom súbore (Bajákov-
ci, Rudinská, Čierny a iní). Tento sú-
bor aktívne vystupoval na oslavách 
a  zúčastňoval sa aj krajských a  ce-
loštátnych prehliadok. Maturovalo 
32 študentov.

V školskom roku 1957/1958 odišli 
na iné pracovisko Peter Malinovský, 
Stanislav Petrášek a  Valéria Dono-
valová. Na ich miesta prišli Ladislav 
Badúšek, Anton Juríček (francúz-
ština), Elena Zemanová-Juríčková 
(telesná výchova). Daniel Stodola 
sa stal zástupcom namiesto odchá-
dzajúceho Mikuláša Holomáňa. Na 
dôchodok odišla Mária Fundárková. 
Maturovalo 21 študentov.

V auguste 1958 prišiel na ško-
lu inšpektor Tomaník, aby uviedol 
do funkcie nového riaditeľa školy. 
Pavol Soviar, prvý riaditeľ JSŠ, od-
chádza na nové pôsobisko do Čad-
ce. Novým riaditeľom školy sa stal 
Serafín Šurina, zástupcom Daniel 
Stodola. V rámci socializácie obce 
chodievali vyučujúci v rámci vyu-
čovania, ale aj mimo vyučovacom 
čase agitovať pre vstup do JRD. Od 
1. septembra 1959 nastúpil na školu 
Dušan Podkrivacký, ktorý vyučoval 
slovenský jazyk a ruský jazyk.

V roku 1960 sa  na základe škol-
ského zákona zmenil názov školy 
z Jedenásťročnej strednej školy na 
Strednú všeobecnovzdelávaciu 
školu (SVŠ) s  trojročným štúdiom 
a maturitou. Začína veľká polytech-
nizácia strednej školy. SVŠ sa pre-
orientovala na textilný priemysel. 
Žiaci sa polytechnizovali „štrikova-
ním“ v  závode Slovenka, n. p. Tur-
zovka. Po skončení štúdia dostali 
aj výučný list s kvalifikáciou. Aj ve-
denie školy sa zmenilo, riaditeľom 

školy sa stal Emil Helienek, ktorý 
bol súčasne aj riaditeľom Základnej 
deväťročnej školy. Zo školy odišli 
manželia Juríčkovci. V  septembri 
1961 sa zástupcom riaditeľa stal Ján 
Gyüttment. Serafín Šurina odišiel na 
ZDŠ vo Vysokej nad Kysucou. 

V  školskom roku 1962/1963 boli 
otvorené prvé dva ročníky SVŠ po 
30 žiakoch. Anna Eckhardtová odiš-
la do Bratislavy. Žiaci chodili naďalej 
na Základy výroby jednak do závodu 
Slovenka, do Drevoimpregny, poprí-
pade i na JRD v Turzovke. 

V školskom roku 1964/1965 došlo 
k radikálnym zmenám na škole. Pre-
dovšetkým sa osamostatnila ZDŠ, 
ktorá odišla i  s  celým učiteľským 
zborom do novej budovy ZDŠ na 
Bukovine. Potom odišiel bývalý ria-
diteľ Emil Helienek za riaditeľa ZDŠ 
a  riaditeľom SVŠ sa stal Róbert 
Margetín. Celý pedagogický zbor 
tvorili: riaditeľ školy Róbert Marge-
tín (chémia), zástupca riaditeľa Ján 
Gyüttment (fyzika, matematika), 
Mária Kotlárová (slovenčina, teles-
ná výchova), Anna Gyüttmentová 
(ruština, nemčina), Dušan Podkri-

vacký (slovenčina, ruština), Rasti-
slav Krňan (matematika, deskrip-
tívna geometria), Ladislav Badúšek 
(dejepis), František Pekár (biológia, 
zemepis), Ján Rolko (telesná výcho-
va – chlapci), Štefan Fukšo (mate-
matika, fyzika), Anton Opaterný 
(fyzika). Súčasne na škole pribudli 
3 prvé ročníky, takže počet tried sa 
zvýšil na 7. Začal sa aktívne rozvíjať 
aj šport a veľmi dobrá mimoškolská 
činnosť žiakov. Naďalej sa vyučovala 
polytechnická výchova, žiaci praco-
vali jednak v závode Slovenka a v 
Drevoimpregne. V  školskom roku 
1965/1966 prišiel Eduard Šinal, kto-
rý vyučoval nemecký jazyk, chémiu 
a tiež aj občiansku náuku. Podujal sa 
iniciatívne viesť spevokol a nadviazal 
spoluprácu s MNV v Turzovke. 

V  školskom roku 1967/1968 na 
škole pribudla večerná trieda – po-
pri zamestnaní s počtom 20 študen-
tov, ktorým triednou sa stala Anna 
Gyüttmentová. Na škole maturovali 
3 triedy – 2 prírodovedné a 1 huma-
nitná.

Po augustových udalostiach 1968 
odišiel riaditeľ školy Róbert Marge-
tín a  novým riaditeľom sa stal Ján 
Gyüttment. Zástupcom sa neskôr 
stal Ladislav Badúšek.

V  školskom roku 1969/1970 na-
stala nová reorganizácia v školskej 
sústave. „Namiesto Strednej všeobec-
novzdelávacej školy máme znova 
Gymnázium. Hurá, sláva, ale s poly-
technizáciou školy. Nestačilo, že žiaci 
JSŠ a SVŠ dostávali akési výučné listy, 
ktoré nik nebral vážne po skončení 
školy. Začala sa vyučovať polytechnic-
ká výchova bez toho, že by žiaci boli 
na to pripravení, nebolo vyučujúcich, 
nebolo vhodných priestorov, ale učilo 
sa. Látalo sa ako sa dalo.“ Zaviedol 
sa nový predmet Základy adminis-
tratívy, ktorý vyučoval J. Mešťan. 
Počet tried zostal nemenný t. j. šesť, 
ale jedna trieda prešla na 4-ročné 
gymnaziálne štúdium. V  školskom 
roku 1970/1971 boli otvorené dve 
triedy gymnázia a  jedna trieda 
SVŠ. Utvorili sa aj vetvy a to prí-
rodná a humanitná.

(Pokračovanie nabudúce)

     V predchádzajúcom čísle sme sa venovali histórii výstavby budovy niekdajšej Štátnej meštianskej školy v Turzovke (dnešné-
ho Gymnázia), ktorá bola postavená v rokoch 1937 – 1940. V dnešnom čísle sa budeme venovať ďalšiemu osudu školy, od jej 
otvorenia, cez jednotlivé transformácie školy (Jedenásťročná stredná škola, Stredná všeobecnovzdelávacia škola, Gymnázium). 
Priblížime, aké bolo personálne zloženie pedagogického zboru a aké predmety sa na škole vyučovali.

Učiteľský kolektív Štátnej meštianskej školy v Turzovke. Jozef Vášáry je stojací druhý sprava.

Prví abiturienti Jedenásťročnej strednej školy v Turzovke (rok 1956).
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Riaditeľom školy bol od roku 1968 
Ján Gyüttment. Zástupcom riadite-
ľa sa neskôr stal Ladislav Badúšek. 
V  školskom roku 1970/1971 prišli 
na školu dvaja noví učitelia – Ján 
Malicher (telesná výchova) a Ferdi-
nand Demko, ktorý vyučoval fyziku 
a  deskriptívnu geometriu. V  roku 
1971 prišiel Ján Straka, ktorý vy-
učoval chémiu a  biológiu. Začal sa 
vyučovať aj nepovinný predmet  an-
glický jazyk, ktorý vyučovala prof. 
Janušová. Bola založená TJ Slávia pri 
Gymnáziu, ktorej predsedom sa stal 
Ján Malicher, čím sa začal na škole 
rozvíjať aj šport.

Začiatkom školského roka 
1972/1973 prišla Anna Delinčáková, 
ktorá celý profesionálny život pôsobi-
la na Gymnáziu v Turzovke a vycho-
vala niekoľko generácií úspešných 
absolventov. Na škole sa začal rozví-
jať aj šport, a to hlavne stolný tenis 
a hádzaná. Niektoré hráčky hrávali 
hádzanú za TJ Tatran. V škole boli aj 
3 stoly na stolný tenis, hrávali ženy aj 
muži v okresnej súťaži. Okrem toho 
sa začali hrávať, najmä na konci škol-
ského roka, derby medzi učiteľmi a 
študentmi (hlavne maturantmi) vo 
volejbale a  futbale. Na škole pôsobil 
aj spevácky súbor pod vedením Edu-
arda Šinala. Rozvíjal sa aj kultúrny a 
športový život pričinením niektorých 
pedagógov najmä Demku, Maliche-
ra a Straku. Ľahkoatletický kolektív 
chlapcov a dievčat sa prebojoval až 
do krajského majstrovstva. Škola zor-
ganizovala aj okresné kolo pretekov 
brannej všestrannosti.

V  roku 1975 odchádza zo školy 
Mária Kotlárová. Namiesto nej prišli 
na školu dvaja noví pedagógovia Ele-
onóra Dúbravková a Ján Pidych. V 
auguste 1976 boli študenti 3. ročníka 
na zájazde v NDR pod vedením E. 
Šinala. Navštívili Drážďany, Lipsko a 
Berlín. Týmto sa zaviedla tradícia, že 
každý rok chodili študenti gymnázia 
na letné brigády do NDR.

Od roku 1978 sa zaviedlo za-
meranie tried na elektrotechniku 
a  ekonomiku. Rok 1979 priniesol 
niekoľko zmien. Na trvalý dôchodok 
odišiel riaditeľ školy Ján Gyüttment. 
Od 1. 9. 1979 uviedli krajskí školskí 
inšpektori do funkcie nového riadi-
teľa Jána Straku. Aj v pedagogickom 
zbore nastali rôzne zmeny. Na školu 
prišla Ing. Daniela Durná, ktorá vy-
učovala Základy ekonomiky a orga-
nizácie. Prišiel i nový slovenčinár Jo-
zef Kováč, ktorý však musel nastúpiť 
na základnú vojenskú službu.

Školský rok 1980/1981 priniesol 
mnoho neočakávaných zmien. Od 1. 
septembra de� nitívne opustil školu 
Ján Gyüttment a od 1. januára 1981 
i jeho manželka Anna Gyüttmento-
vá a odsťahovali sa do Žiliny. Štefan 
Fukšo bol preložený do Kysuckého 
Nového Mesta a  Dušan Podkrivac-
ký do Čadce. Odišiel i Eduard Šinal. 
Funkciu zástupcu riaditeľa školy pre-
vzala Anna Delinčáková. Prišli noví 
pedagógovia: Helena Ritnošíková, 
Jozef Bobek, Božena Heglasová, 
zo ZŠ Eva Dušalová, ktorá suplova-

la ruský jazyk. V  roku 1981 prišla 
Marta Francová z vojenského gym-
názia zo Žiliny, ktorá vyučovala ne-
mecký a ruský jazyk. V rokoch 1981 
– 1982 boli prijatí dvaja študenti na 
prípravku na zahraničné štúdium 
do Banskej Štiavnice. V  školskom 
roku 1982/1983 prišli na školu noví 
pedagógovia: Jozef Šinal, ktorý hneď 
nastúpil na základnú vojenskú službu 
a  Veronika Romanová (neskôr vy-
datá Odnogová). V roku 1983 prišla 
Jolana Divékyová.

V  roku 1984 škola zakúpila prvé 
dva počítače značky PMD 85 (pieš-
ťanský mikropočítač displejový). Pre 
veľký záujem zo strany študentov boli 
v roku 1986 kúpené počítače TNS 
z JZD Agrokombinátu Slušovice. 
V roku 1986 boli prvýkrát spracova-
né výsledky školy počítačom. Auto-
rom programu bol Mgr. Jozef Bobek.

V  školskom roku 1985/1986 na 

jeden rok pribudla Ing. A. Kocúro-
vá, ktorá vyučovala Základy eletro-
techniky. Pribudla aj jedna trieda 
SOV elektro, Tesla Podvysoká, v kto-
rej sa vyučovali teoretické základy 
všeobecnovzdelávacích predmetov. 
V roku 1986 bolo na vysoké školy 
prijatých 20 študentov z  26 prihlá-
sených. Na štúdium do ZSSR prijali 
jednu študentku a  dvoch študentov 
do prípravky na zahraničné štúdium 
do Banskej Štiavnice. Od 1. februára 
1988 nastúpil na školu Ing. Peter 
Bibora, absolvent Elektrotechnic-
kej fakulty SVŠT, ktorý učil Základy 
elektrotechniky.

V školskom roku 1988/1989 doš-
lo opäť k niekoľkým zmenám v pe-
dagogickom zbore: „Prof. Božena 
Heglasová odišla učiť na VŠD v Ži-
line. Tento rok nebude externe učiť 
deskriptívnu geometriu prof. Bar-
bierová. Tento predmet bude opäť 
učiť prof. Demko. Prof. Miroslav 
Skorka bude učiť občiansku náuku, 
telesnú výchovu a brannú výchovu. 
Ing. Peter Bibora bude vyučovať blok 
elektrotechnických predmetov. Prof. 
František Pekár je už prvým rokom 
na dôchodku a ako náhradu posie-
la za seba „novú krv“ – syna Vlada 
Pekára, ktorý bude učiť chémiu a 
fyziku. Do zboru prichádza ďalšia 
nová kolegyňa z Valče – prof. Danka 
Struharňanská. Bude učiť ruský ja-
zyk a zemepis.“

V kronike Gymnázia sú zachytené 
aj novembrové udalosti roku 1989: 
„17. novembrom 1989 sa otvorila 
nová éra pre našu štátnu budúcnosť, 
ale aj pre náš život na tejto škole. 
Padla totalita (niekoľko dní potom) 
sily KSČ! To je ono! 23. novembra 
sme mali mimoriadnu schôdzu KS 
(dúfajme, že nie ostatnú, ale posled-
nú!). Ukazuje sa, že politická činnosť 
bude z pracoviska vyprataná. Bodaj 

by to tak už bolo! 20. novembra sme 
mali poradu, ktorú viedla p. zástup-
kyňa Delinčáková. K prvému štvrť-
roku študenti vymeškali celkom 1800 
hodín. Je to veľa! O pár dní neskôr 
(27. novembra 1989) sme mali s pra-
cujúcimi v celej republike manifestač-
ný štrajk. Doobeda bola v telocvični 
diskusia učiteľov a študentov. Poobe-
de sa vyšlo do ulíc. (Rozhovory učite-
ľov a študentov začali v telocvični už 
oveľa skôr. Táto tradícia v mene de-
mokracie trvá už roky.) 19. december 
– rozhovory profesorov a študentov o 
maturitách, o štúdiu ruštiny a ostat-
ných cudzích jazykov, problematika 
prístavby a spŕch.“

V roku 1990 škola zakúpila počítač 
PC AT 386 (2 MB RAM a 100 MB 
HD), čo bola špička na Slovensku v 
osobných počítačoch.

V  roku 1991 sa riaditeľom, po 
návrhu rady školy, stáva Mgr. Jozef 
Bobek, zástupcom Mgr. Vladimír 
Pekár. Od roku 1992 bola zástup-
kyňou RNDr. Mária Rovňaníková. 
Avšak v roku 1993 bol na základe vý-
sledkov konkurzu do funkcie riadite-
ľa opäť vymenovaný Mgr. Ján Straka.

Gymnázium naďalej napredovalo 
v  modernizácii. V  roku 1998 bola 
škola pripojená na internet pro-
stredníctvom dial-up pripojenia. Od 
školského roku 2000/2001 bola jedna 
trieda v ročníku zameraná na infor-
matiku. V roku 2003 bola renovovaná 
učebňa výpočtovej techniky a v roku 

2005 bola zriadená druhá učebňa in-
formatiky.

V  roku 2009 bola do funkcie ria-
diteľky Gymnázia vymenovaná 
Mgr. Eva Lejtrichová, zástupcom 
sa stal Mgr. Ján Dočár. V roku 2012 
sa zástupkyňou riaditeľky stala Mgr. 
Danka Struharňanská. Počas sú-
časného vedenia školy sa uskutočnili 
viaceré rekonštrukčné práce a  ško-
la sa zapájala do rôznych projektov, 
� nancovaných z  fondov Európskej 
únie. V  roku 2009 sa zrealizovala 
rekonštrukcia strechy, učebne fyzi-
ky a  jedálne, tiež sa  zriadili skrinky 
pre študentov. V rokoch 2011 – 2012 
sa uskutočnila rekonštrukcia hy-
gienických zariadení a  telocvične, a 
bola zriadená posilňovňa. Veľkým 
projektom bolo vybudovanie multi-
funkčného ihriska v roku 2014 vďaka 
Nadačnému fondu Lidl. V školskom 
roku 2016/2017 prebehla kompletná 
výmena okien za plastové.

Na záver by som chcel uviesť mená 
pedagógov, ktorí nás učili počas 
môjho štúdia na Gymnáziu v Turzov-
ke (2012 – 2016). Poskytli nám kva-
litné vzdelanie, ktoré sme zužitkovali 
počas štúdia na vysokej škole. Mo-
jou triednou profesorkou bola Mgr. 
Mária Barčáková, ktorá nás učila 
matematiku a fyziku. Anglický jazyk 
nás vyučovala Mgr. Katarína Chnap-
ková, nemecký jazyk Mgr. Helena 
Ritnošíková a ruský jazyk Mgr. Eva 
Lejtrichová. Slovenský jazyk a litera-
túru nás učila Mgr. Gabriela Žu� ová. 
Dejepis nás učil najskôr Mgr. Alojz 
Žu� a a potom Mgr. Veronika Miere-
sová, vďaka ktorým som sa zapojil do 
rozličných dejepisných súťaží. Ďalej 
nás učili Mgr. Eva Mlakytová (bioló-
gia, chémia), Mgr. Veronika Odno-
gová (chémia), PaedDr. Jana Belková 
(občianska náuka, geogra� a), Mgr. 
Lenka Činčalová (informatika), Ing. 
Mária Bajáková (informatika), Mgr. 
Martina Frollová (umenie a kultúra) 
a Mgr. Jozef Šinal (telesná výchova).

Erudovanosť pedagógov na Gym-
náziu v  Turzovke vždy zaručovala 
a  zaručuje kvalitu vzdelávania. Brá-
nami tohto gymnázia prešlo počas 
jeho bohatej histórie už niekoľko 
úspešných generácií absolventov, 
ktorí našli široké uplatnenie na vy-
sokých školách. Pedagógovia vždy 
viedli študentov aj k  ďalším odbor-
ným aktivitám, čoho dôkazom sú 
zapojenia študentov do rozličných 
projektov a súťaží, dokonca aj na ce-
loslovenskej úrovni.

Gymnáziu prajeme mnoho ďalších 
úspešných absolventov, ktorí budú 
hrdí na to, že študovali práve na tur-
zovskom gymnáziu. Vivat Gymo 
Turzovka!

Gymnázium v Turzovke bolo zriadené Ministerstvom školstva Slovenskej socialistickej republiky s účinnosťou od 1. septembra 
1969 na základe zákona č. 168/1968 Zb. o gymnáziách. Týmto došlo k transformácii školy zo Strednej všeobecnovzdelávacej na 
Gymnázium, ktoré sa členilo na dve vetvy a to prírodovednú a humanitnú.

 Riaditeľ Gymnázia Mgr. Ján Straka (v strede), 
vpravo Mgr. Anna Delinčáková, vľavo Mgr. Jozef 
Bobek

Pedagogický zbor v školskom roku 1984/1985. V hornom rade: Božena Heglasová, Jozef Šinal, Jolana Divékyová. V dolnom rade: Jozef Bobek, Helena 
Ritnošíková, František Pekár, Anna Delinčáková, Ladislav Badúšek, Veronika Odnogová (Romanová), Daniela Durná.

Jeho Excelencia, britský veľvyslanec na Slovensku, Nigel Baker navštívil 
28. júna 2023 mesto Turzovka, aby vzdal úctu škótskej sestričke Margaret 
McCullum, ktorá v Turzovke v roku 1919 ošetrovala ľudí nakazených škvr-
nitým týfusom, pričom sama tejto epidémii podľahla. Vzácneho hosťa pri-
vítala viceprimátorka MUDr. Viera Belková a po Turzovke ho sprevádzal 
historik a vedúci Štátneho archívu v Čadci Dr. Drahomír Velička.

POTEŠILO NÁS


